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Die Sustainable Built Environment D-A-CH Conference 2019 (kurz SBE19 Graz) findet von 11. 
- 14. September 2019 an der TU Graz statt. Mit rund 200 wissenschaftlichen Vorträgen, 
namhaften Keynote-Speakern und einer Fachausstellung bietet die SBE19 zahlreiche 
Möglichkeiten, sich über nachhaltiges Bauen in all seinen Facetten zu informieren und 
auszutauschen. 
 
Thematisch liegt der Fokus auf den Schwerpunkten Gebäude, Gebäudedesign, Städte, 
Prozesse und Produkte. Zusätzlich wird ein ganzer Tag (11.9.) den UN Sustainable 
Development Goals (Projekt UniNEtZ, SDG 11 und 13) und deren Umsetzung in der Bau- und 
Immobilienwirtschaft gewidmet. Weiters gibt es im Programm Special Sessions und Special 
Fora, die sich mit spezifischen Themen auseinandersetzen. Die Workshops am 11.9. sowie die 
Special Fora während der Konferenz sind frei zugänglich (um Anmeldung auf 
www.conftool.com/sbe19graz.at wird gebeten). 
  



Folgende Beiträge unserer Keynote-Speaker runden das wissenschaftliche Programm der 
Konferenz ab: 

- 1.5C climate change - what are the implications for the built environment?  
Prof. Dr. Diana ÜRGE-VORSATZ, Department of Environmental Sciences and Policy an 
der Central European University, Budapest; stellvertretende Vorsitzende der 
Arbeitsgruppe III des IPPC. 
 

- Supporting, Challenging, Advising: Building Policy in the Light of Climate Change 
MinDirig Dipl.-Ing. Arch. Lothar FEHN KRESTAS, Leiter der Unterabteilung 
Bauwesen/Bauwirtschaft im Bundesministerium des Inneren, für Bau und Heimat 
(BMI). 
 

- Sustainability Assessment of Buildings in the focus of EU-Taxonomy for Sustainable 
Finance 
Ursula HARTENBERGER, RICS Global Head of Sustainability. 
 

- Building Related Environmental Impacts – the Hidden Aspect 
Dr. Peter HOLZER, Institute of Building Research & Innovation ZT GmbH 

 

- SBE19 Graz Highlights 
Richard LORCH, Editor in Chief Journal Buildings & Cities 
 

- From Challenge to Mission - Make Sustainable Cities a Reality 
Prof. Dr.-Ing. Holger Wallbaum, Chalmers University of Technology 

 
TeilnehmerInnen können sich bis zum 31. August 2019 über die Homepage der Konferenz 
anmelden. Die Teilnahme-Gebühren inklusive eventueller Ermäßigungen sind auf der 
Website einsehbar, ebenso wie Informationen zu Unterkünften. Weitere Details zur 
Registrierung, zum Programm und zur Konferenz allgemein finden Sie auf sbe19.tugraz.at. 
 
Wir freuen uns, Sie in Graz begrüßen zu dürfen. 
 

 
  

The SBE19 Graz addresses questions with additional complementary formats to the regular scientific 
presentations. Aspects of climate change (SDG 13) and the role of sustainable cities and municipalities 
(SDG 11) will be discussed in roundtable events at the pre-conference. In the special fora specific topics 
will be discussed in a workshop character, for example regarding EC-LEVEL (s), special requirement no. 
7, the further development of EPDs, sustainability performance of construction products (steel, concrete, 
wood and plastics). Last but not least, a focus will be put on how universities and research institutes can 
contribute to sustainable development with their own responsibility and their own building stock – where 
your valuable contribution would be highly appreciated.
The days of exchange and discussion at this conference at Graz University of Technology are also an  
important signal: inspiring cooperation and scientific exchange across all borders is not only possible but 
necessary - limiting global change within planetary boundaries. Our organizing team made a special ef-
fort to make this event itself a more sustainable one following Green Events Austria suggestions. SBE19 
Graz provides a special setting to refresh existing contacts and create new partnerships and friendships. 
We hope that your stay in Styria, the green heart of Austria, will stir active discussion and we are looking 
forward to hear your thoughts and views to progress the Transition Towards a Net Zero Carbon Built 
Environment. 

With kind regards,
SBE19 Graz Chairs

Assoc. Prof. Dipl.-Ing. Dr.techn.
Alexander PASSER, MSc,
TU Graz

Em.O.Univ.Prof. Dr.phil.
Helga KROMP-KOLB, 
BOKU Wien

Univ. -Prof. Dipl.-Ing. Dr.techn.
Michael MONSBERGER, 
TU Graz

Prof. Dr.-Ing. habil.
Thomas LÜTZKENDORF,
KIT

Prof. Dr.
Guillaume HABERT,
ETH Zurich
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